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ABSTRACT

  
This  study is a cross- sectional study, carried out in Khartoum 

State, Sudan during the period from the 9th of April to 22nd of May 2014 

with the objectives to determine the sero- prevalence of Foot and Mouth 

Disease  (FMD)  sero-type  A and  to  identify  the  potential  risk  factors 

associated with the disease in cattle. A total of 85 serum samples were 

collected  from cattle  from six  localities  of  Khartoum State  and  were 

examined at the Veterinary Research Institute Soba, Khartoum, using the 

Virus Neutralization test (VNT). Results of the present study showed that 

the overall sero-prevalence of FMD Serotype A in Khartoum State was 

(68.8%).  Thirty  two  risk  factors  were  investigated  to  determine  the 

association between them and the occurrence of FMD.

In the univariate analysis using the Chi square (χ2) test the following risk 

factors: locality, age, breed, herd size, artificial insemination, test of new 

animals before placement in the herd and manure disposal were found 

significantly associated (P- value ≤ 0.30) with FMD sero-positivity.

In the multivariate analysis using the logistic Regression, only age was 

found significantly associated (P-value ≤ 0.05) with FMD sero-positivity. 

It  was concluded from the results that  the sero-prevalence of  FMD in 

cattle  in  Khartoum State  is  of  concern in  the area,  therefore effective 

control measures should be implemented to limit the effect of the disease.
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ملخص البحث

القطاعية      ( عب دراسة هي الدراسة بالسودان)     cross sectionalهذه الخرطوم ولية في أجريت ، 

من  خلل إلى   9 الفتة الحمى        2014مايو  22أبريل مرض أضداد انتشار معدل تحديد منها  الهدف

من   )    الالقلعية عوامل ( على التعرف و أ .  الخطر نوع تم        وقد البقار في الرض بهذا الرتبطة  الحتملة

البحوث                85جمع  معهد في فحصها تم و الخرطوم ولية فى محليات ستة من البقار من مصل  عينة

تحييد               ( فيوس اختبار باستخدام وذلك أن).     VNTالبيطرية الحالية الدراسة نتائج  وأظهرت

)     ( بلغت         ( الخرطوم ولية في أ النوع من العام القلعية الحمى مرض أضداد انتشار  ٪).68.8معدل

وثلثون  القلعية              .اثنان الحمى مرض حدوث وبي بينها الرتباط لتحديد منه التحقق تم خطر عامل
كاى     ( مربع باستخدام التحليل :  χ2في العمر،)        الحليات، التالية الخطر عوامل أن إحصائيا لوحظ  قد

التخلص             و للقطيع إدخاله قبل الجديد الحيوان اختبار الصطناعي، التلقيح القطيع، حجم  السللت،

العنوية    (   القيمة إحصائيا تتافق السماد الحمى    مع  P- value ≤ 0.30(من مرض أضداد انتشار  معدل

.القلعية

العنوية           (  أما  القيمة َا إحصائي التافق الخطر عامل هو العمر فقط التغيات متعدد التحليل -P(في

value ≤ 0.05(. القلعية        الحمى مرض أضداد انتشار معدل   مع

الخرطوم                ولية في الاشية في القلعية الحمى مرض أضداد انتشار معدل أن النتائج من  نستنتج

. الرض                 هذا أثر من للحد الفعالة الكافحة تدابي تعتمد أن ينبغي و النطقة، في قلق مصدر يشكل
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